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摘要：文本摘要成为人们从互联网上海量文本信息中便捷获取知识的重要手段。现有方法都是在特定数据集上

进行训练和效果评价，数据集包括一些公用数据集和作者自建数据集。已有综述文献对现有方法进行全面细致的总结，

但大都是对方法进行总结，而缺少对数据集的详细描述。从调研数据集的角度出发，对文本摘要常用数据集及在该数

据集上的经典和最新方法进行综述。对公用数据集的综述包括数据来源、语言及获取方式等，对自建数据集的总结包

括数据规模、获取和标注方式等。对于每一种公用数据集，给出了文本摘要问题的形式化定义。同时，对经典和最新

方法在特定数据集上的实验效果进行了分析。最后，总结了已有常用数据集和方法的现状，并指出一些存在的问题。 
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Abstract : Text Summarization has become an essential way of knowledge acquisition from mass text documents on the 

Internet. Existing methods were trained and evaluated on specific datasets, which are commonly used datasets or manually 

constructed datasets. The survey literatures on text summarization mostly summarize methods, which lack of reviews on the 

experimental datasets. This work commenced the survey of evaluation datasets, and then summarized the commonly used 

datasets and manually constructed datasets, companion with their corresponding approaches. The review on commonly used 

datasets includes their sources, language and the way of access, etc. The data scale, annotation methods are included in the 

review on manually constructed datasets. For each commonly used dataset, the formal definition of text summarization prob-

lem is given. Meanwhile, we analyzed the experimental results of classical and latest text summarization methods on one 

specific dataset. We concluded the present situation of existing datasets and methods at last, from which we pointed out some 

problems. 
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摘要：修辞结构理论是一种重要的篇章结构理论，其核心是修辞结构关系。基于修辞结构理论，结合中文文本

特点，提出面向中文的层次化修辞结构关系分类体系及多元定义。同时，针对标注者遇到的歧义问题，提出了无歧义

标注方法。设计并实现了基于 Java 图形界面的标注工具 RSTTagger，以句子的主谓结构关键词构成的元组作为基本标

注单位，自底向上逐级标注最终标注成一颗完整的篇章结构树。选取 160 篇中文外贸领域语料进行标注，为验证标注

结果的一致性，不同标注者同时标注其中 50 篇，标注一致性达到 76.63%。该标注框架可以应用到其他领域语料标注

中，已标注语料可以作为篇章结构理论研究的基础语料库。 
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Abstract: Rhetorical Structure Theory(RST) is one of the most prevalent discourse structure theories. Core of 

RST is the Rhetorical Structure Relation(RSR), which holds between textual units of various sizes. Based on 

English-oriented RST and the characteristics of Chinese natural language text, hierarchical taxonomy and multi-

ple definitions of Chinese-oriented RSR were presented in this paper. Moreover, an unambiguous annotated 

method was proposed to deal with the problem of ambiguity. A Java-GUI based tagging tool called RSTTagger 

was designed and implemented, which is a bottom-up tagger, whose elementary tagging unit is a subject-predicate 

structure and tagging result is a full discourse structure tree. To validate our proposed tagging framework, we 

selected 160 Chinese foreign trade text as the tagging corpus, from which 50 texts were randomly selected to be 

tagged by different annotators. We got annotator agreement with score 76.63%. This framework can be extended 

to other domain text annotation. The 160 finished corpus can also be the research corpus of discourse parsing. 
Key words: Natural Language Processing; Rhetorical Structure Theory; Rhetorical Structure 

Relation; Discourse Parsing 
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